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Nyomtatott és online sajtó 
 

Potápi Árpád János: család nélkül nincs nemzet 
2024. augusztus 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Felvidék.ma, Vajma.info 

Család nélkül nincs nemzet, ezért a magyar kormány mindent megtesz annak érdekében, hogy 

a családokat meg tudjuk erősíteni Magyarországon és a Kárpát-medencében egyaránt - mondta 

Potápi Árpád János szerdán a Muravidéken, a Csente Óvoda ünnepélyes átadásán. A 

nemzetpolitikai államtitkár kiemelte: amikor 2016-ban a magyar kormány elindította a 

Kárpát-medencei óvodafejlesztési programot, nem is gondolt rá, mekkora igény lesz majd új 

óvodák és bölcsődék építésére, felújítására. "Amikor elkezdtük a munkát láttuk azt, milyen 

lehetőséget biztosítunk minden magyar és vegyes házasságban született gyermek, továbbá a 

többségi nemzet gyermekei számára is azzal, hogy a közelben felújított, megszépült óvodai 

létesítményeket, illetve bölcsődéket bocsátunk rendelkezésükre" - fogalmazott. Hozzátette: 

nem csak a kívül-belül megújult intézmény vonzó a gyerekek számára, hanem az óvodai 

pedagógusok kiemelkedő munkája is. Ez legalább annyira fontos, mint az, hogy egy nagyon 

szép és korszerű óvodába vagy bölcsődébe menjenek be naponta a gyermekek - emelte ki az 

államtitkár. 

 

Újjáépíthető a trunki Magyar Ház, 165 ezer euróba kerül majd 
2024. augusztus 28. – MTI, Maszol.ro 

Csaknem 65 millió forintba (165 ezer euróba) kerül a csángóföldi Trunk település Magyar 

Házának újjáépítése, elkészültéig az ottani csángó gyerekeknek ideiglenesen a helyi iskolában 

tartanák a magyar nyelvű foglalkozásokat - mondta szerdán az MTI-nek Pogár László, a 

Moldvai Csángómagyarok Szövetségének (MCsMSz) elnöke. A Bákó megyei Ferdinándújfalu 

(Nicolae Balcescu) községhez tartozó Trunk (Galbeni) Magyar Háza augusztus 11-én égett le, 

miután kigyulladt a szomszédos művelődési ház, amellyel közös volt a tűzfala. A lángok a 

Magyar Házra is átterjedtek, és az épület leégett, csak a falak maradtak. A csángó szövetség 

tulajdonában lévő, a magyar kormány támogatásával vásárolt és korszerűen felszerelt 

épületben 55 helyi gyerek részesült magyar nyelvű oktatásban. Pogár László az MTI-vel 

szerdán közölte: megtörtént a kár felmérése, és statikussal is megnézették az épületet, amely 

újjáépíthető. A szakemberek által készített költségvetés szerint az újjáépítése és teljes 

felszerelése 165 ezer euróba kerül. Az összegből napelemekkel, füstérzékelő és tűzjelző 

berendezéssel is felszerelik az épületet, ahogy korábban is volt - mondta. A szakemberek 

véleménye alapján a Magyar Házat a tetőzetbe is beépített kettős fallal választják el a 

szomszédos művelődési háztól, tetőzetét pedig betonlapokkal erősítik, hogy elejét vegyék egy 

újabb tűzesetnek. 
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Elrajtolt a 11. Vásárhelyi Forgatag 
2024. augusztus 28. – Maszol.ro 

Sajtóértekezlet keretében jelentették be a szervezők, hogy már az előző napok során is voltak 

rendezvények, de a Forgatag hivatalos megnyitóra, és a tavaly alapított Bethlen Zsuzsanna-díj 

ünnepélyes átadására augusztus 29-én, csütörtökön kerül sor a Kultúrpalota nagytermében.  

Ezt követően a várban megnyitják a Borkertet.  A Vásárhelyi Forgatagnak idén 356 

programpontja van, és 20 helyszínen várják az érdeklődőket, betöltik a vár minden zegzugát - 

mondta Jakab István gazdasági igazgató, akitől azt is megtudtuk, hogy idén is voltak olyan 

vállalkozók, akik önként jelentkeztek, hogy támogassák a rendezvényt.   A nagy sürgés forgás 

pénteken kezdődik a várban, amikor elindulnak a Csicsergő programjai és a Vársétányon 

megnyitják standjaikat az árusok. Ez alkalommal is vigyáztak arra, hogy kizárólag minőségi 

termékeket kínáljanak eladásra a vásárban résztvevők - tette hozzá Jakab István.   

 

Betört a medve Borboly Csaba udvarára – dühös a tanácselnök 
2024. augusztus 28. – Maszol.ro 

Medveriasztást adtak ki csütörtökre virradó éjszaka Csíkszeredában. A nagyvad Borboly Csaba, 

a Hargita megyei önkormányzat elnökének udvarára is behatolt. „Szerda este egy medve 

jelenlétét jelezték Csíkszeredában. RO-Alert figyelmeztető üzenetet küldtünk” – közölte 

csütörtök reggel a Hargita Megyei Katasztrófavédelmi Felügyelőség (ISU). Borboly Csaba a 

Facebook-oldalán azt írta, hogy a medve ismét behatolt az udvarába, és leszögezi, ez a 

probléma még mindig megoldatlan Romániában. „A medve visszajött, de most már bemászott 

az udvarunkra, ahol megnézte melyik ajtó van nyitva. Elfogadhatatlan! A medve kérdés nincs 

megoldva Romániában!” – írta Facebook oldalán Borboly Csaba.Mint megírtuk, a Hargita 

Megyei Tanács mellett működő nagyragadozós munkacsoport júliusban újra elküldte a 

kormánynak azokat a szakmai javaslatokat, amelyek jogszabályokba illesztésével, vagy létező, 

de nem jól működő szabályok módosításával a medve–ember konfliktushelyzeten lehetne 

javítani. 

 

A kommunizmus idején a Romániából megszökött állampolgárok csaknem 20 

százaléka volt magyar 
2024. augusztus 28. – MTI, Hirado.hu, Szekelyhon.ro 

A kommunizmus utolsó két évtizedében Romániából csaknem 100 ezer állampolgár távozott 

illegálisan, közülük mintegy 20 százalék volt magyar nemzetiségű - derült ki a hírhedt 

kommunista titkosrendőrség, a Securitate irattárát tanulmányozó országos tanács (CNSAS) 

által Facebookon közölt összesítésből. A romániai átvilágítási testület az 1968-1989-es 

időszakról tett közzé kimutatást kedden. Ebben az időszakban mintegy 97 ezer román 

állampolgár távozott illegálisan az országból, közülük 25 500 a zöldhatáron keresztül szökött 

meg, 71 500 pedig nem tért vissza Romániába, miután - rokonlátogatás, hivatalos kiküldetés, 
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kirándulás, sportesemény, gyógykezelés, kishatárátlépés, stb. címén - útlevélhez jutott, és 

elhagyta az országot. A szökevények között a romániai lakosságon belüli súlyuknál sokkal 

nagyobb arányt képviseltek a különböző nemzetiségek: a végleg távozók alig több mint fele (50 

400) volt román, ugyanakkor 24 200 német, 19 200 magyar, 1800 zsidó, 1500 roma és több 

száz török, tatár, görög, szlovák és ukrán nemzetiségű polgára hagyta el Romániát a hatóságok 

jóváhagyása nélkül. A célországok közül a legtöbben a Német Szövetségi Köztársaságba 

távoztak, de sokan voltak, akik Ausztriában, Svédországban, az Egyesült Államokban, 

Kanadában, és Izraelben kerestek menedéket. 

 

Rövid összefoglaló a hosszasan épülő észak-erdélyi autópálya állásáról 
2024. augusztus 28. – Krónika 

Friss drónfelvételekből készített, feliratozott videóösszeállítást tettek közzé az észak-erdélyi 

autópálya szakaszonkénti állásáról. „Figyelem! Rengeteg információ nyolc percbe sűrítve” – 

írta Youtube-csatornáján az infrastrukturális nagyberuházásokat, főleg az A3-as sztráda 

alakulását figyelemmel követő Cristian Marius Man. A „civilben” angoltanár zilahi aktivista az 

általa és kollégája által készített drónfelvételek, illetve a hozzájuk kapcsolódó magyarázó 

feliratozás segítségével összefoglalta, hogyan is áll augusztus végén az építkezés az évtizedek 

óta várt észak-erdélyi autópálya a Kolozs megyei Gyalu és a Bihar megyei Bors, azaz a magyar 

határ között. 

 

A széki kézi szőttesek hagyományát éltetik tovább, terítőik a világ minden 

részébe eljutnak  
2024. augusztus 28. – Krónika 

A Kolozsvári Magyar Napok Farkas utcai kézműves vásárának egyik színfoltja volt a 

hagyományos széki kézi szőtteseket kínáló Balla házaspár sátra. A kizárólag kézi munkával 

készülő terítők alapanyagát, a vásznat helyben szövik hagyományos szövőgépen, és a hozzá 

varrt csipkét is maguk horgolják. A Kolozs megyei mezőségi faluban, Széken Balla Károly és 

felesége, Sára olyan hagyományt visz tovább, amit ma már csak a hetven és nyolcvan éves 

nemzedékek aktív tagjai művelnek, a fiatalok körében kiveszett a kézimunkázás sok évszázados 

hagyománya. Balla Károly a Krónikának elmondta, hogy fiatal korában elszegődött szabónak, 

de a szakmát valójában édesapjától tanulta el, amihez tanfolyamon szerzett ,,hivatalos papírt”. 

A 92 éves édesapja két évvel ezelőtt még szabott, varrt ruhát, mára azonban feladta. 

                     
Moszkvába látogatott Gyimesi György 
2024. augusztus 28. – Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

A Magyar Szövetség alelnöke lett az első aktív szlovákiai politikus, aki az Ukrajna elleni orosz 

invázió kezdete óta kiutazott Oroszországba. „Barátaim, Oroszországban, konkrétan 

Moszkvában vagyok, és meg szeretném mutatni, hogyan működnek a gyakorlatban az 

Oroszországgal szemben hozott szankciók” – mondta a Facebookon szlovák nyelven közzétett 
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videójában Gyimesi György. A felvételen a Magyar Szövetség alelnöke egy autószalont és egy 

gyorséttermet meglátogatva bemutatja, hogy Oroszországban lehetséges Mercedes 

gépkocsikat vásárolni, ami szerinte a németek képmutatását bizonyítja, mert amíg ők „véres 

rubeleket” keresnek, azt szeretnék, ha a többi ország elszakadna az orosz kőolajtól és földgáztól. 

 

Csonka Ákos: Nemhogy vége van az etnikai politizálásnak, most kezdődik csak 

igazán! 
2024. augusztus 28. – Ma7.sk 

“Nem az etnikai politizálásnak kell, hogy vége legyen, hanem a koncepció nélküli sodródásnak, 

a politikai élősködésnek és az antipolitizálásnak” – kezdte véleményét Csonka Ákos, publicista. 

Természetesen ebben a káoszban ez nem kis feladat, de jelenleg egy személyt látok a felvidéki 

közéletben, akinek erre tehetsége, karizmája, kapcsolatrendszere és politikai tudása is van. Ez 

pedig Gubík László. Amit programbeharangozó interjújában felvázolt, azzal azonosulni tudok. 

Az eddigi vezetések a 8-10%-ból nem tudtak 5%-ot szerezni, Erdélyben az 5%-ból csinálnak 6-

7%-ot. Úgyhogy aki az etnikai politizálás végét vizionálja, az csak ürügyet keres az alamizsna 

jellegű könnyebb, ám téves út felé. 

 

Felvidéki közéleti személyiségek kaptak Magyar Arany Érdemkeresztet 

Besztercebányán 
2024. augusztus 28. – Ma7.sk 

Állami kitüntetéseket vehettek át Besztercebányán neves felvidéki személyiségek az augusztus 

20-ai ünnep alkalmából. Balogh Csaba nagykövet adta át az állami kitüntetéseket a Szenti 

István-i ünnepkör alkalmából augusztus 28-án Magyarország besztercebányán konzulátusán. 

A Felvidék három új Arany Érdemekeresztes taggal büszkélkedhet. Arany Érdemkeresztet 

kapott Mézes Rudolf, népművelő, a Csemadok nyugati regionális alelnöke, Juhász István 

helytörténész, agrármérnök és Zachar Pál, Ipolyság polgármestere. Bronz Érdemkereszttel 

tüntették ki Horváth Dánielt, a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség Ellenőrző Bizottságának 

elnökét. Nagy János esperes lovagkeresztet kapott a nagykövettől a magyar állam nevében. 

 

A Honti Kaszinó újabb nemzetközi szakmai képzése 
2024. augusztus 28. – Ma7.sk 

Az ipolysági Honti Kaszinó 2024 augusztusában egy nemzetközi szakmai képzésbe 

kapcsolódott be. Az Európai Unió támogatásával megvalósult keszthelyi alkalom harminc 

felvidéki, erdélyi és magyarországi fiatal részvételével zajlott, két tapasztalt tréner irányítása 

alatt. A rendezvény házigazdája a Fiatalok a Nemzetért Alapítvány volt, a szervezésben azonban 

partnerszervezetként a Honti Kaszinó és a Vigyázó Egyesület is részt vett. Mint 

megfogalmazták, mivel a projekt témája a fiatalok részvétele, aktivitása, ezért fontosnak 

tartották, hogy a résztvevők találkozhassanak egy közéleti döntéshozóval is, ezért is volt 

vendégük Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár. 
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Bény Bényével barátkozik 
2024. augusztus 28. – Ma7.sk 

A „Village cooperation“ című projekt a szlovákiai Bény és a magyarországi Bénye község 

együttműködését mutatja be két nagyobb, közös rendezvény segítségével, ahol mindkét 

település lakosságának minden korosztálya aktívan részt vett a programok megvalósításában. 

„Tisztelettel tekintenek népviseletünkre, mert az övéké nem rendelkezik akkora 

hagyománnyal, mint a bényi, mi pedig érdeklődve nézzük a bényei hagyományos lovasfogat 

versenyt” – nyilatkozta Herbácskó Anita, Bény polgármestere, majd hozzátette – “Mindkét 

önkormányzat kulturális programjai hozzájárultak a barátság elmélyítéséhez, a lakosok 

bevonásához az önkormányzat közéleti programjaiba.” 

 

Védjegyet kapnak a hiteles vállalkozók 
2024. augusztus 28. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Vállalkozók Szövetsége 2022-ben alkotta meg a Hiteles Vállalkozás 

Védjegyet. 2024-ben harmadik alkalommal kerül odaítélésre azon vállalkozók részére, akik: 

példaértékű tevékenységet folytatnak, munkálkodnak a közösségért és megbízható vállalkozók. 

Pozitív példákat szeretnénk bemutatni, akiktől érdemes tanulni és inspirálódni. A Hiteles 

Vállalkozás Védjegy egy elismerés a vállalkozó számára. Megszerzése esetén minden 

kommunikációs felületünkön fel fogjuk hívni a figyelmet a védjegyet birtokló vállalkozókra és 

ajánlani fogjuk a velük való együttműködést. A védjegyet megszerző vállalkozások példaképek 

a felvidéki vállalkozói közösség számára – áll az Iván Tamás, a SZMVSZ elnöke álltal jegyzett 

nyilatkozatban. 

 

Štefánik Naszvadon! És a magyarok? 
2024. augusztus 28. – Száraz Dénes, Ma7.sk 

A 2021-es népszámlálás tükrében Naszvadon, ami ma már fürdőváros, 5014 lakos élt, ebből 

2461 magyar és 2061 szlovák nemzetiségű. A magyar identitás megőrzését viszont hátráltatja, 

hogy a kitelepítettek emlékművén és egy kopjafán kívül a településnek nincs olyan magyar 

történelmi vonatkozású emlékhelye, ahol megemlékezéseket lehetne tartani nemzeti 

ünnepeinken. Az idei Naszvadi Napok keretében szeptember 6-án fogják felavatni Milan 

Rastislav Štefánik tábornok, szlovák nemzetébresztő mellszobrát. Tehát a jövőben lesz 

lehetőség a helyi fiatalság körében hatást gyakorolni a szlovák nemzeti öntudatra, módjukban 

lesz megemlékezni a szobornál a szlovák történelem kiemelkedú eseményeiről és személyéről. 

Štefániknak ugyanannyi köze van Naszvadhoz, mint Štúrnak Párkányhoz. Az égvilágon semmi! 

Csupán felségterület-kijelölési szándék és egyfajta erőfitogtatás az egész! 

 

Őrzöm a lángot Barkósági Parasztolimpia és Családi nap Gömörpéterfalán 
2024. augusztus 28. – Felvidék.ma 

Kilencedik alkalommal került megrendezésre a Barkósági Parasztolimpia Gömörpéterfalán a 

Felföldi Dalia Iskola – Dalia Népfőiskola szervezésében, és harmadik alkalommal közösen 

Fábián Zoltánnal az Őrzöm a lángot programmal egybekötve. A helyszín a Magyar Közösségi 
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Ház volt. A versenyek a hagyományokra, a virtuskodásra épülnek. A megnyitó ünnepség 

magába foglalta az olimpiai láng meggyújtását és a nem barkók barkóvá avatását. A 

Magyarország Miniszterelnöksége Nemzetpolitikai Államtitkárságának ajándékát ezúttal 

Furman Péter és Krisztina kislánya, Júlia kapta. A bölcső mellett lehetősége van a határon túli 

magyar szülőknek anyagi támogatások igénylésére is. 

 

Átadták a zselízi Magyar Ház legújabb fejlesztéseit 
2024. augusztus 28. – Felvidék.ma 

A zselízi Magyar Ház különleges helynek számít, ugyanis a Csemadok helyi alapszervezetének 

tulajdonában lévő épület nemcsak egy objektum, amely közösségi térként funkcionál, de egy 

nagy kultusszal rendelkező történelmi épület is egyben. A tortafeltaláló Franz Sacher uradalmi 

szakácsként kapta szolgálati lakásként a házat. Erre a hagyományra építenek egyre 

tudatosabban Zselízen mind a Csemadok alapszervezetével, mind pedig a mellette működő 

Sacher Polgári Társulással. „Mindez (…) nem valósulhatott volna meg ebben a formában és 

ilyen magas színvonalon, ha Magyarország Kormányának Nemzetpolitikai Államtitkársága, 

Potápi Árpád János államtitkár úr és Czimbalmosné Molnár Éva főosztályvezető asszony nem 

hallja meg a gondolatainkat és nem nyújt segítő kezet ennek a műnek a megalkotásához” – 

mondta Csenger Tibor, Nyitra megye alispánja. 

                    
Összefogásból apránként megújul Kevi iskolája 
2024. augusztus 28. – PannonRTV 

Újabb nyílászárókat cseréltek ki a Tömörkény István Általános Iskola kevi kihelyezett 

tagozatának épületén. A beruházás 90 ezer dinárba került, mely adománygyűjtéssel és Zenta 

önkormányzatának támogatásával valósult meg. Az iskolán egyébként tavaly is történt 

felújítás. Tavaly az általános iskola épületén a bejárati ajtót és az egyik ablakszárnyat cserélték 

ki, most pedig sor került a másik, igen rossz állapotban lévő ablakszárny cseréjére is. Az erre 

szánt összeg nagyobb részét szülői összefogással és a Móra István Művelődési Egyesület által 

sikerült biztosítani. Kovács Katalin, szülő, Kevi: „Már több éve, hogy a szülők közössége 

összefog, hogy támogassuk a kevii iskolát, hogy valamit tegyünk a közösségért. Így közös erővel 

bál formájában megvalósítunk mindig valamit.” Burány Hajnalka, Zenta polgármestere 

elmondta, a községben az iskolák többsége minimum 50 éves, a vezetőség pedig folyamatosan 

igyekszik támogatni őket. „Azt gondolom, hogy nagyon fontos, hogy a kis közösségekre is 

odafigyeljünk. Hisz itt több mint 20 kisgyerek kezdi meg szeptember másodikán az iskolát.” 

 

Szentmise Léner atya örök üdvösségéért 
2024. augusztus 28. – Magyarszo.rs 

Msgr. Léner István főesperes atya 1989-től 1999-ig teljesített szolgálatot Topolyán. 

Lelkiségére, hitére ma is sokan emlékeznek. Halála 25. évfordulóján, augusztus 28-án, ma 18 

órakor szentmisét tartanak emlékére a topolyai Sarlós Boldogasszony-templomban. A mise 
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után a vendégeket a Szent Erzsébet Házban agapéval szeretnék köszönteni. Akik 

hozzájárulnának a szeretet-megvendégeléshez, azok egy-egy tányér sós süteménnyel 

megtehetik a Szent Erzsébet Házban ma 17 és 18 óra között. Léner atya Moholon is szolgált, így 

az érte bemutatott szentmisére várják a moholi és a topolyai híveket is.  

 

Javultak az oktatási körülmények 
2024. augusztus 28. – Magyarszo.rs 

Ótott Róbert, a tartományi kormány alelnöke, tartományi oktatási, jogalkotási, közigazgatási 

és nemzeti kisebbségi-nemzeti közösségi titkár tegnap ellátogatott a bácskertesi (kupuszinai) 

József Attila Általános Iskolába, ahol Csíkos Sándor iskolaigazgató kíséretében megtekintették 

az épületen folyó munkálatokat, amelyet a titkárság támogatott megközelítőleg 6 millió 

dinárral. A tartományi delegáció tagja volt Mackó Zsuzsanna, a titkárság altitkára és Korponai 

Lívia anyagi-pénzügyi ügyekkel megbízott tartományi segédtitkár, továbbá jelen voltak helyi 

tisztségviselők: dr. Úri Emese köztársasági parlamenti képviselő, Pelt Ilona tartományi 

segédtitkár, Péter István, a Vajdasági Magyar Szövetség Nyugat-bácskai Körzeti Szervezetének 

elnöke, Apatin községi képviselő. Ótott Róbert elégedettségét fejezte ki a támogatott, 

megtekintett fejlesztésekkel kapcsolatban. 

 

Őseinket felhozád 
2024. augusztus 28. – Magyarszo.rs 

Topolya Község Múzeumába is elhozta az Óbecsei Városi Múzeum az Őseinket felhozád című 

kiállítását, amely a korai középkorról szól, a magyarok bejövetelét és a népvándorlás 

tematikáját járja körbe a régészeti leleteivel. Ennek az anyagát több, Óbecse és a környékén 

feltárt lelőhely anyaga szolgáltatja, a kiállítást a Magyar Nemzeti Tanács és Topolya Község 

Önkormányzata támogatja. A kiállítást csütörtökön 18 órakor nyitja meg Raško Ramadanski, 

az óbecsei múzeum régésze, a kiállítás kurátora, az érdeklődőket október 30-áig várják.  

                       
Kárpátalján járt Olena Zelenszka 
2024. augusztus 28. – KISZo.net 

Az ukrán elnök felesége, Olena Zelenszka tegnap munkalátogatást tett Kárpátalján, közölte 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás vezetője. A kormányzó a közösségi 

oldalán arról számolt be, hogy a first lady-t tájékoztatta a térségben folyó munkáról, amely 

magában foglalja a belső menekültek ellátását, elhelyezését és életfeltételeinek biztosítását, a 

pszichoszociális támogatást és az ifjúsági oktatási programokat, valamint a régióban 

megvalósuló egyéb projekteket, például a lakosság mentális egészségének védelmét. Olena 

Zelenszkával több központot is meglátogattak, amelyeket az ENSZ Menekültügyi Főbiztossága 

(UNHCR) és az ENSZ Fejlesztési Programja (UNDP) támogat. A munkalátogatás végén Olena 

Zelenszka megköszönte Kárpátaljának a nehéz élethelyzetbe került ukránok támogatásában 

végzett jelentős munkát. 
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Bloomberg: Zelenszkij kérte a szövetségeseket, hogy küldjék haza az ukrán 

férfiakat, de elutasították 
2024. augusztus 28. – karpataljalap.net 

Volodimir Zelenszkij elnök a háború elől elmenekült ukránokat befogadó országok vezetőihez 

fordult azzal a kéréssel, hogy segítsék elő a hadköteles korú férfiak hazatérését, de azok nem 

egyeztek bele – írta az Ukrajinszka Pravda a Bloomberg cikkére hivatkozva augusztus 21-én. 

Az amerikai hírügynökség szerint Zelenszkij megpróbálta meggyőzni szövetségeseit, hogy 

segítsék elő a hadköteles korú férfiak visszatérését Ukrajnába. Kétoldalú találkozókon tárgyalt 

velük erről a kérdésről. De „a politikusok Lengyelországtól Magyarországig azt mondták, nem 

küldenek vissza menekülteket, amíg tart a háború”. A Bloomberg rámutat, hogy az 

elutasításnak gazdasági oka is van: ezekben az országokban sok cégnél, például az újonnan 

épült autógyárakban vagy az akkumulátorokat gyártó üzemekben munkaerőhiánnyal 

küzdenek.  

 

Technikai eszközökkel gazdagodott a Rákóczi-főiskola Szakgimnáziuma 
2024. augusztus 28. – karpataljalap.net 

A Nemzeti Együttműködési Alap által meghirdetett „Fiatal közösség oktatásának segítése 

határokon át” elnevezésű összevont pályázat keretében jelentős támogatást nyújtottak a 

határon túli magyar oktatás számára. Ennek keretében a Kárpátaljai Magyar Főiskoláért 

Jótékonysági Alapítvány és a Nyírlövői Kálvin Alapítvány közös erőfeszítéssel modern 

számítástechnikai eszközöket adományozott a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Felsőfokú Szakképzési Intézetének. Az eszközök ünnepélyes átadására 2024. augusztus 28-án 

került sor a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola átriumában, mely esemény 

különösen hasznos a közelgő tanévkezdés szempontjából, segítve a diákok és tanárok 

felkészülését az új tanévre. Az átadó kezdetén Soós Katalin, a szakgimnázium igazgatója és 

Tóth Tünde, az alapítvány igazgatója aláírták az eszközök átvételéről szóló szerződést. 

 

Megnyílik az első magyarországi ukrán tannyelvű állami iskola 
2024. augusztus 28. – karpataljalap.net 

Magyarország fővárosában bejegyezték az első állami ukrán–magyar két tannyelvű 

középiskolát és gimnáziumot, amely már szeptembertől várja a diákokat – közölte Viktor 

Mikita, a Kárpátalja Megyei Állami Adminisztráció vezetője, akit a DW idézett augusztus 23-

án. „A Magyarországon élő ukrán tanulók egy teljes értékű ötnapos iskolába fognak járni, 

amelyben az oktatási folyamat az elsőtől a tizenkettedik osztályig az anyanyelvükön zajlik 

majd. Emellett itt a gyerekek idegen nyelvként fogják tanulni a magyart, ami biztosítja 

minőségi és átfogó fejlődésüket az országban, amelyben élnek” – írta a tisztviselő a Facebook 

közösségi oldalon. Mikita jelezte azt is, hogy az intézmény működését Magyarország állami 

költségvetéséből finanszírozzák. 
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„Határtalanul” nyári iskola program kárpátaljai diákoknak 
2024. augusztus 28. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség és a BGA közös szervezésében idén nyáron is 

megrendezik a „Határtalanul” nyári iskola programot, amely színvonalas és élménydús 

szabadidős tevékenységeket kínál a kárpátaljai magyar oktatási intézmények diákjai számára. 

A körülbelül egyhetes tábor célja, hogy a magyar tannyelvű iskolákban tanuló 1‒11. osztályos 

diákok közösségben, élményekkel gazdagodva töltsék el a nyári szünidő egy részét. A program 

különös figyelmet fordít a közösségépítésre, a diákok készségeinek fejlesztésére, valamint arra, 

hogy megismerkedjenek közvetlen környezetük természeti és kulturális örökségével. A II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézetének diákjai 

számára augusztus 26‒29. között zajlik a „Határtalanul” nyári iskola program, amely 

különösen az első évfolyamra felvett diákok számára jelentős. A program segíti a diákokat 

abban, hogy megismerjék új iskolájukat, tanáraikat és leendő osztálytársaikat. 

 

Több kárpátaljai film is bejutott a kulturális filmek fesztiváljának döntőjébe 
2024. augusztus 28. – Karpat.in.ua 

Idén is több filmmel neveztek a kárpátaljai televíziósok a magyarországi kulturális filmek 

fesztiváljára. A döntőbe jutás érdekében az alkotásokra online lehetett szavazni. Az ungvári 

pályamunkák rendkívül nagy sikert arattak a közösségi oldalakon, a népszerűségnek 

köszönhetően pedig idén hat kárpátaljai film is bejutott a döntőbe. Az elmúlt években a 

kárpátaljai magyar televíziósoknak szinte a rutinjukká vált, hogy beneveznek a Kulturális 

Filmek fesztiváljára, amit Bolyáki Attila minden évben Magyarország különböző pontján 

szervez meg. Volt már Szatmárcsekén, Tállyán, Balatonakarattyán, és idei nyár végén pedig 

Demjénben lesz. A fesztiválra általában számos anyaországi és Kárpát-medencei televíziós 

nevez kisportrékkal és egyéb témájú mini-alkotásokkal. Idén a helyi magyar kultúra és a helyi 

energia hasznosítása lesz a fő témakör.  

 

Ütemterv: csütörtökön legalább 8 óra áramszünetre kell számítani 
2024. augusztus 28. – KISZo.net 

Szerda délelőtt eltörölték a mára előzetesen meghatározott ütemtervet, de mégsem 

lélegezhetünk fel, csütörtökre ismét korlátozásokat vezetnek be. A Zakarpattyaoblenergo 

megyei áramszolgáltató közzétette az augusztus 29-re tervezett óránkénti áramkimaradások 

ütemtervét. A vállalat tájékoztatása szerint csütörtökön előreláthatóan 8-11 órányi 

áramszünetre kell számítani. Bővebb információ az áramkimaradásokról a megyei 

áramszolgáltató hivatalos oldalán érhető el. A szolgáltató figyelmeztet, az áramszünetek hossza 

és az ütemterv is módosulhat. A korlátozásokra a legutóbbi orosz rakétatámadások miatt van 

szükség. 
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Elhelyezték az új szárny alapkövét 
2024. augusztus 28. – Népújság 

Ünnepélyes keretek közt elhelyezték a Lendvai Egészségház új szárnyának alapkövét. A 

szombati eseményen jelent volt Klemen Boštjančič, a szlovén kormány alelnöke, 

pénzügyminiszter is. A beruházás értéke 3,6 millió euró. „A megépülő új szárnyban az általános 

és a családi betegellátás, a nők egészségvédelme, a különböző megelőzési tevékenységek és a 

fogászat kap majd a mai kornak megfelelő, korszerű helyiségeket, amelyek szervesen 

kapcsolódnak majd a meglévő épülethez” – mondta az alapkő letételén Požgai Horvat Olga, az 

egészségház igazgatója. „Az új beruházást még 2019-ben kezdték el tervezni a község és az 

intézet szakemberei, már a tervezésben, illetve a szükséges pénzeszközök biztosításában is 

nagy segítséget nyújtott Klemen Boštjančič pénzügyminiszter az Egészségügyi Minisztérium, 

illetve a szlovén kormány révén, utóbbi 1,1 millió eurót biztosított a lendvai beruházásra” – 

emelte ki Magyar János. A lendvai polgármester hangsúlyozta azt is, a teljes 3,6 milliós forrás 

csak az első építési fázisra lesz elég, a második fázisban a közbeszerzés kiírása után a helyiségek 

megfelelő bebútorozása, eszközökkel való ellátása következik. 

 

Lovon száguldó győztesek 
2024. augusztus 28. – Népújság 

Színvonalas futamokkal zárult az első alkalommal vasárnap megrendezett Muravidéki Vágta, 

amely magabiztos rajt-cél győzelmet hozott Grebenjak Matejnek (balról a harmadik). 

Petesháza lovasa mellett az októberi szilvásváradi Nemzeti Vágtán Hosszúfalu színeit Biró 

József (balról második), míg Lendváit Mellár Péter Bendegúz (jobbról) képviseli majd. A 

lendvai díjkiosztón a hármas Winkler Zsolttal, az elővágták versenyigazgatójával ünnepelte a 

győzelmet. Grebenjak Matej szédületes tempóban vágtázott és győzött Inferno nyergében 

Grebenjak Matej, Petesháza lovasa nyerte az idei Muravidéki Vágtát a Lendvát képviselő Mellár 

Péter Bendegúz és a rutinos Biró József, Hosszúfalu lovasa előtt. A szlovén futam mellett a 

gyermekek is összemérték lovastudásukat, de gazdag kísérőprogramok és gasztronómiai 

kínálat is fogadta a rendezvényre ellátogató szépszámú közönséget. 

 

15. Tanévkezdő szakmai konferencia 
2024. augusztus 28. – Népújság 

A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete (MPE) idén augusztus 27-én szervezte tanévkezdő 

szakmai konferenciáját a muravidéki kétnyelvű iskolák és óvodák pedagógusai részére. A 

szakmai találkozónak ezúttal is az 1. Számú Lendvai Kétnyelvű Általános Iskola adott otthont, 

az egyre emelkedő részvételi szám pedig azt bizonyítja, hogy a másfél évtizede indított 

pedagógiai szakmai napnak megvan a létjogosultsága. A szakmai fórumot Vida Törnár Judit, a 

vendéglátó iskola igazgatója s egyben az MPE alelnöke köszöntötte, szólva arról, hogy az elmúlt 

15 évben – amióta a tanév kezdete előtt ilyen formában találkoznak a kétnyelvű térség 

pedagógusai – nagyot változott az iskola, s ezért is nélkülözhetetlen a folyamatos továbbképzés 

szinte. Külön kiemelte Pisnjak Mária, az Oktatási Intézet magyar nyelvi főszaktanácsadójának 

szerepét, akinek kezdeményezésére elindították a szakma találkozót. 
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Magyar art deco plakátművészet Ljubljanában 
2024. augusztus 28. – Népújsag 

„Magyar art deco plakátművészet” címmel nyílt kiállítás a ljubljanai Liszt Intézet galériájában 

augusztus 22-én.  Az art deco – az első világháború ellensúlyozásaként – az 1920-as évek egyik 

legjellemzőbb művészeti irányzata volt, a kiállítás anyaga pedig a magyar Szépművészeti 

Galériában volt megtekinthető 2022-ben. A jelen tárlat kurátorai Samec Jur festőművész és dr. 

Malešič Martina művészettörténész voltak. Az art deco izgalmas csavarosságának 

megismerésére a plakát műfaja ideális: a luxuscikkeket, filmeket vagy a pesti kávézók és 

szórakozóhelyek hívogató világát ábrázoló plakátok a lenyűgöző látványt, az elegancia 

csillogását, az erotika csábítását és a vonzerőt hangsúlyozzák az egzotikum és a sebesség 

izgalmával vegyítve. A kiállítás szeptember 25-ig tekinthető meg. 

 

A legnagyobb hiány a magyar nyelvi fordító 
2024. augusztus 28. – Népújság 

A lendvai Preteks Kft. – ahhoz képest, hogy többnyelvű a vidék – egészen Mariborig az egyetlen 

bejegyzett fordítóiroda. A cég 17 éve áll az ügyfelek rendelkezésére, 2009 óta Varasdon is. A 12 

fős céget Dominić Alen vezeti. Az egyik fő tapasztalásuk, hogy magyar nyelvi fordítókat szinte 

nagyítóval kell keresni. Dominić Alen és élettársa, Gönc Tímea már a közgazdasági karon 

folytatott tanulmányaik alatt belecsöppentek a fordítói világba. Aztán mivel a megrendelések 

újabb és újabb projektekkel bővültek, a munkát már nem győzték egyedül, kisegítésként egyre 

gyakrabban és egyre több fordítót kerestek meg. – Idő kérdésévé vált csak, mikor kezdünk a 

tevékenységgel hivatásosan foglalkozni, saját vállalkozást indítani. A Preteks Kft.-t 2007-ben 

alapítottuk, alaptevékenységünk a fordítás, de biztosítunk tolmácsolást és tolmácstechnikai 

berendezéseket is kölcsönzünk. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. augusztus 28. – Kossuth Rádió 

 

Területcserét ajánl fel Csíkszereda önkormányzata a román belügyminisztériumnak azzal a 

céllal, hogy a tervezett csendőrkiképző központot ne a városközponthoz közeli területen építsék 

fel. A bázis létesítésének híre augusztus közepén kapott visszhangot az itthoni és az erdélyi 

magyar sajtóban miután tavasszal a román Legfelsőbb Ítélő- és Semmítőszék mintegy harminc 

éves ügyet zárt le. Jogerős ítéletet hozott a városhoz közeli terület tulajdonjogi vitájában, illetve 
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https://nepujsag.net/kultura/16629-magyar-art-deco-plak%C3%A1tm%C5%B1v%C3%A9szet-ljubljan%C3%A1ban.html
https://nepujsag.net/gazdasag/16631-a-legnagyobb-hi%C3%A1ny-a-magyar-nyelvi-ford%C3%ADt%C3%B3.html
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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„Brutális román provokáció készülődik Csíksomlyón…” címmel megjelent egy véleménycikk a 

hazai sajtóban. Bíró István összeállítása. 

 

Tíz évvel ezelőtti áron értékesíthető a gabona, miközben a földművelés költségei 

megkétszereződtek azóta – panaszkodnak a romániai gazdák, akik a learatott búzát és árpát 

nyomott áron tudják csak eladni a felvásárlóknak. Sokan még mindig nem rendelkeznek 

tárolási kapacitással, ezért ki vannak szolgáltatva a nagykereskedőknek, akik már aratás után 

megkeresik a termesztőket. Nagy Zsolt falugazdász, az Arad Megyei Magyar Gazdák 

Egyesületének alelnöke szerint hiába volt jó a gabonatermés, az alacsony ár, valamint a 

kukoricát és a napraforgót megsemmisítő aszály miatt nagyon kevés hasznuk marad a 

gazdáknak. 

 

Minden nehézség ellenére az Arad Megyei Magyar Gazdák Egyesülete idén is csatlakozott a 

Magyarok kenyere – 15 millió búzaszem elnevezésű Kárpát-medencei programhoz, ahogy erről 

már mi is beszámoltunk.  Most a Bihar megyei gazdákról szólunk, akik a többségében 

magyarok lakta érmelléki városban, Székelyhídon, Nagy Attila portáján gyűltek össze és 

tartották meg a megyei búzaösszeöntő ünnepséget. A gazdák a nemzeti összetartozás jegyében 

jótékony célokra ajánlották fel búzatermésük egy részét, így gyermekotthonok, idősotthonok 

számára biztosítják a következő egy évben a mindennapi kenyeret.  Az összeállításban elsőként 

Kovács Szabolcsot, a Partiumi Falugazdász Hálózat vezetőjét halljuk.    

 

Több, mint ötszázan vettek részt az MCC családi napján, Beregszászon. A Mathias Corvinus 

Collegium kárpátaljai központjának vezetői szabadtéri családi napra és közös filmnézésre 

hívták a közösség tagjait a városi stadionban. A piknik mellett számos érdekes programmal is 

kedvesedtek az MCC-s fiataloknak. Részletek Iváncsik Attilától.  

 

Bodrogi Gyula, a Nemzet Színésze együtt ünnepelt a marosvásárhelyi magyarokkal augusztus 

20-án, a Vár udvarán, ahol Mága Zoltán gálaműsorának volt díszvendége. Fellépése előtt - 

Erdei Edit Zsuzsannának nyilatkozva - a művész elmesélte, hogy több mint 70 évvel ezelőtt, 18 

éves korában, még fiatal néptáncosként járt először Romániában, a Bukarestben megrendezett 

Világifjúsági Találkozón (VIT-en). Azóta egyre tudatosabban figyeli, követi az erdélyi magyarok 

sorsát. ,,A közös ünneplés örömét a közös dalolás élménye teheti teljesebbé” - fogalmazott 

marosvásárhelyi vendégszereplése kapcsán Bodrogi Gyula, akivel Erdei Edit Zsuzsánna 

beszélgetett. 

 

A Vitéz László bábjáték-automata idén második alkalommal tette színesebbé a Kolozsvári 

Magyar napokat. A Kolibri Színház művészei Bodnár Zoltán és Gazdag László 10 évvel ezelőtt 

azért álmodták meg az automatát, hogy visszahozzák a vásári játékok hangulatát a mai modern 
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idők stílusjegyeivel elegyítve. – derül ki kolozsvári tudósítónk, Ferencz Ádám riportjából, 

amelyben elsőként Bodnár Zoltán színművészt halljuk. 

 

,,Fiatal tehetségek, izgalmas sportágak Erdélyben”. Ezzel a címmel hirdették meg a 33. 

Tusványoson azt a kerekasztalbeszélgetést, amelynek egyik résztvevője volt Ilyés Szabolcs a 

székelyudvarhelyi GÓBÉK Teqball Team vezetője is. Amíg a csapat fiatal tehetségei bemutatót 

tartottak a nagyszínpad előtti téren, addig beszélgettünk egy kicsit Ilyés Szabolccsal a 

székelyudvarhelyi góbékról, a teqballosokról. 


